

МИНИСТЕРСТВО ОБРАЗОВАНИЯ РЕСПУБЛИКИ БЕЛАРУСЬ
БЕЛОРУССКИЙ ГОСУДАРСТВЕННЫЙ УНИВЕРСИТЕТ
ФАКУЛЬТЕТ МУЖДУНАРОДНЫХ ОТНОШЕНИЙ
Кафедра международных экономических отношений

Аннотация магистерской диссертации

**Развитие ИКТ-сектора КНР и Республики Беларусь и его влияние на
национальную экономику: теория, показатели, факторы**

Су Цян

Научный руководитель:
Доктор экономических наук, профессор, Е.Л.Давыденко

Минск, 2021

ОБЩАЯ ХАРАКТЕРИСТИКА РАБОТЫ

Су Цян

Развитие ИКТ-сектора КНР и Республики Беларусь и его влияние на национальную экономику: теория, показатели, факторы

Связь работы с крупными научными программами (проектами) и темами.

Магистерская диссертация выполнялась в рамках научно-исследовательской темы кафедры международных экономических отношений БГУ «Теоретико-методологические основы участия страны в системе международных экономических отношений в условиях инновационного развития мировой экономики». Тема диссертационного исследования также соответствует рамкам государственной программы научных исследований - Современные тенденции цифровизации в мировой экономике (Финансовый номер 626/95) на 2021-2025 гг.

Структура и объем магистерской диссертации.

Магистерская диссертация состоит из оглавления, перечня условных сокращений, общей характеристики работы, введения, трех глав, заключения, списка использованной литературы и приложения. Работа изложена на 110 страницах. Объем, занимаемый 29 таблицами и 25 рисунками, списком использованных источников составляет 6 страниц и включает 61 позицию.

Перечень ключевых слов

ИКТ-ТОВАРЫ, ИКТ-УСЛУГИ, ЦИФРОВИЗАЦИЯ, ИКТ-СЕКТОР, РЕСПУБЛИКА БЕЛАРУСЬ, КИТАЙСКАЯ НАРОДНАЯ РЕСПУБЛИКА, НАЦИОНАЛЬНАЯ ЭКОНОМИКА, СОТРУДНИЧЕСТВО В СФЕРЕ ИКТ

Содержание работы

Объект исследования – ИКТ-сектор в мировой и национальной экономиках.

Предмет исследования – влияние ИКТ-сектора на развитие экономик Республики Беларусь и КНР.

Цель исследования и ее актуальность – на основе исследования теории и практики развития ИКТ-сектора в Республике Беларусь и КНР дать оценку влияния информационно-коммуникационного сектора на развитие экономик двух стран и выработать практические рекомендацмм по совершенствованию двустороннего сотрудничества в данной сфере. Актуальность темы

исследования состоит в необходимости определения характерных особенностей развития ИКТ-сектора Республики Беларусь и КНР, а также поиска путей развития сотрудничества стран в сфере ИКТ.

Полученные результаты и их новизна – выявлена динамика и тенденции развития ИКТ-сектора в Республике Беларусь и КНР, оценено влияние ИКТ-сектора на национальную экономику Китая и Беларуси, сделаны рекомендации по развитию сотрудничества стран в области ИКТ. Новизна полученных результатов заключается в отражении новейших тенденций и проблем развития ИКТ-сектора КНР и Республики Беларусь.

Апробация магистерской диссертации и информация об использовании её результатов – Основные положения и выводы диссертационного исследования докладывались на XI научно-практической конференции молодых ученых факультета международных отношений и на 78-й научно-практической конференции студентов, магистрантов и аспирантов Белорусского государственного университета.

Опубликование результатов магистерской диссертации:

•Су Цян. Международный рынок ИКТ-услуг: Современные тенденции и особенности развития китайского сегмента / Су Цян, Е.Л.Давыденко // Вестник БГПУ. – 2021. - № 1. – Серия 2. – С. 64-73.

К опубликованию также готовятся статьи:

•Су Цян. Международный рынок ИКТ-товаров: Современные тенденции и особенности развития китайского сегмента / Су Цян, Е.Л.Давыденко // Вестник ИЭ АН Республики Беларусь. – 2021. - № 3.

•Су Цян. Развитие ИКТ-сектора КНР и его влияние на национальную экономику / Су Цян, Е.Л.Давыденко // Сборник работ XI научно-практической конференции молодых ученых факультета международных отношений. – 2022.

•Су Цян. Развитие экспорта ИКТ-услуг Республики Беларусь на современном этапе / Су Цян, Е.Л.Давыденко // Сборник работ 78-й научной конференции студентов, магистрантов и аспирантов Белорусского государственного университета. – 2021.

Автор работы подтверждает, что работа выполнена самостоятельно и приведенный в ней расчетно-аналитический материал правильно и объективно отражает состояние исследуемого процесса, а все заимствованные из литературных и других источников теоретические, методологические положения и концепции сопровождаются ссылками на их авторов.

GENERAL DESCRIPTION OF WORK

Su Qiang

Development of the ICT sector of the PRC and the Republic of Belarus and its impact on the national economy: theory, indicators, factors

Connection of work with major scientific programs (projects) and themes

The master's thesis was carried out within the framework of the research theme of the Department of International Economic Relations of the Belarusian State University “Theoretical and methodological foundations of the country's participation in the system of international economic relations in the context of the innovative development of the world economy.” The theme of the dissertation research also corresponds to the framework of the state program of scientific research - Modern trends in digitalization in the world economy (Financial number 626/95) for 2021-2025.

The structure and scope of the master's thesis

The master's thesis consists of a table of contents, a list of abbreviations, a general description of the work, an introduction, three chapters, a conclusion, a list of used literature and an appendix. The work is outlined in 110 pages. The volume occupied by 29 tables and 25 figures, the list of used sources is 6 pages and includes 61 positions.

The list of keywords

ICT-GOODS, ICT-SERVICES, DIGITALIZATION, ICT-SECTOR, THE REPUBLIC OF BELARUS, THE PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA, NATIONAL ECONOMY, COOPERATION IN THE SPHERE OF ICT

The content of the work

Object of the research – ICT sector in the world and national economies.

Subject of the research – the impact of the ICT sector on the development of the economies of the Republic of Belarus and the PRC.

Purpose of the research and its relevance – based on a study of the theory and practice of the development of the ICT sector in the Republic of Belarus and the PRC, assess the impact of the information and communication sector on the development of the economies of the two countries and develop practical recommendations for improving bilateral cooperation in this area. The relevance of the research topic lies in the need to determine the characteristic features of the

development of the ICT sector of the Republic of Belarus and the PRC, as well as to search for ways to develop cooperation between countries in the field of ICT.

The results of the work and their novelty – the dynamics and development trends of the ICT sector in the Republic of Belarus and the PRC were identified, the impact of the ICT sector on the national economies of China and Belarus was assessed, recommendations were made for the development of cooperation between countries in the field of ICT. The novelty of the obtained results lies in the reflection of the latest trends and problems in the development of the ICT sector of the PRC and the Republic of Belarus.

Approbation of the master's thesis and information on the use of its results – The main provisions and conclusions of the dissertation research were reported at the XI scientific-practical conference of young scientists of the Faculty of International Relations and at the 78th scientific-practical conference of students, undergraduates and postgraduates of the Belarusian State University.

The publication of the results of the master's thesis:

- Su Qiang. International market of ICT services: Modern trends and features of the development of the Chinese segment / Su Qiang, E.L.Davydenko // Bulletin of BSPU. - 2021. - №. 1. - Series 2. - P. 64-73.

Articles are also being prepared for publication:

- Su Qiang. International market of ICT goods: Modern trends and peculiarities of the development of the Chinese segment / Su Qiang, E.L.Davydenko // Bulletin of the Institute of Economics of the Academy of Sciences of the Republic of Belarus. - 2021. - №. 3.

- Su Qiang. Development of the ICT sector of the PRC and its impact on the national economy / Su Qiang, E.L.Davydenko // Collection of works of the XI scientific-practical conference of young scientists of the Faculty of International Relations. - 2022.

- Su Qiang. Development of the export of ICT services in the Republic of Belarus at the present stage / Su Qiang, E.L.Davydenko // Collection of works of the 78th scientific conference of students, undergraduates and postgraduates of the Belarusian State University. - 2021.

The author of the work confirms that the work was done independently and the calculation and analytical material given in it correctly and objectively reflects the state of the process under study, and all theoretical, methodological provisions and concepts borrowed from literary and other sources are accompanied by references to their authors.